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PREZYDENT MIASTA ZABRZE 
 

SPRAWOZDANIE Z PRAC W OKRESIE MIĘDZYSESYJNYM 
OD 16 GRUDNIA DO 27 STYCZNIA 2020 ROKU 

 
ZABRZE, 27 STYCZNIA 2020 ROKU 
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Konsekwentnie realizujemy projekt termomodernizacji 
obiektów użyteczności publicznej oraz budynków 
mieszkalnych.  
 
Obok poprawy wskaźników efektywności energetycznej i 
związanych z tym oszczędności, program przyczynia się 
do ochrony środowiska naturalnego oraz  wzrostu 
poziomu estetyki. Obecnie termoizolacji podlegać będzie 
kolejnych 11 obiektów – szkół, przedszkoli oraz dwóch 
budynków mieszkalnych. 
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Łączna wartość inwestycji wyniesie ponad 13 mln. zł., 
z czego 11,5 mln. zł. stanowić będą pozyskane przez 
miasto środki zewnętrzne z funduszy europejskich w 
ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. 
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Dofinansowanie zostało przyznane na realizację 3 projektów: 
 
- Kompleksowa termomodernizacja budynków użyteczności 
publicznej na terenie Zabrza - etap IV (wartość dofinansowania:  
5 815 026 zł) 
-Kompleksowa termomodernizacja budynków użyteczności 
publicznej na terenie Zabrza - etap V (wartość dofinansowania:  
4 619 524 zł) 
-Kompleksowa termomodernizacja wielorodzinnych budynków 
mieszkalnych przy ul. Tomeczka 8 i 10 w Zabrzu (wartość 
dofinansowania: 1 077 284 zł) 
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W programie uwzględnione zostały następujące placówki 
oświatowe: 
• Szkoła Podstawowa nr 28 ul. Kosmowskiej 43 
• ZSP nr 8 Przedszkole i Szkoła ul. Badestinusa 30   
• Przedszkole nr 22 Gwarecka 13 
• Przedszkole nr 39 - Pobożnego 5 
• Centrum Kształcenia Praktycznego i Ustawicznego 

ul. 3 Maja 95 
• Zespół Szkół Mechaniczno-Samochodowych 

ul. Franciszkańska 4 
• Szkoła Podstawowa nr 22 ul. Zamkowa 2 
• Przedszkole nr 7 ul. Wolności 215 



PROGRAM OGRANICZANIA NISKIEJ EMISJI 

9 

Termomodernizacji poddane zostaną także dwa wielorodzinne 
budynki mieszkalne przy ul. Tomeczka 8 i 10. Będą to kolejne domy 
przy tej ulicy, które przejdą proces termomodernizacji. 
  
Przypomnijmy, że w ostatnich latach miasto dokonało 
termomodernizacji ok. 80 obiektów za kwotę blisko 100  mln zł – w 
tym 42 placówek oświatowych (za 73 mln zł). 



UZYSKANIE POZWOLENIA ZINTEGROWANEGO DLA 
INSTALACJI FCC 

10 

Finalizowane są procedury administracyjne dotyczące inwestycji 
hermetyzacji procesu biologicznego przetwarzania odpadów 
komunalnych w firmie FCC Polska. 
 
Dzięki ogromnym staraniom władz miasta i pracy zespołu - 
powołanego przez Prezydent Zabrza 26 stycznia 2017 roku do 
współpracy przy realizacji projektu modernizacji Zakładu Segregacji 
i Kompostowni Odpadów - w najbliższych dniach zostanie wydana 
decyzja zmieniająca pozwolenie zintegrowane.  
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Uzyskanie pozwolenia zintegrowanego spowoduje, że procesy 
technologiczne będą realizowane w hali wyposażonej w biofiltry. 
 
Dzięki temu zlikwidowane zostaną uciążliwości zapachowe.  
 
Będzie to pierwsza tak nowoczesna instalacja w Polsce 
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21 stycznia rozpoczął się cykl 16 spotkań „Czyste powietrze – 
masz wpływ” organizowanych przez Urząd Miasta przy 
współpracy z Radami Dzielnic. 
  
Celem spotkań jest przedstawienie mieszkańcom problemu 
smogu. 
 
W czasie dyskusji omawiane są takie zagadnienia jak m.in.: wpływ 
zanieczyszczonego powietrza na zdrowie, prawa i obowiązki 
wynikające z uchwały antysmogowej oraz sposoby na 
zmniejszenie ilości zanieczyszczeń w powietrzu. 
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W trakcie spotkań przekazywane są informacje na temat 
prawidłowego spalania paliwa stałego. Ponadto, prezentujemy 
dane dotyczące dostępnych dla mieszkańców programów 
wsparcia finansowego działań proekologicznych.  
 
Spotkania prowadzone są przez urzędników oraz zaproszonych 
gości, którymi są m.in. przedstawiciele Instytutu Chemicznej 
Przeróbki Węgla, kominiarze, strażnicy miejscy oraz lekarze. Do 
tej pory spotkania odbyły się w dzielnicach: Kończyce, Zandka 
oraz Młody Górnik. 



ROZWÓJ ZABRZAŃSKIEJ STREFY EKONOMICZNEJ 

14 

20 stycznia rozstrzygnięty został przetarg na kolejną 
sprzedaż działki usytuowanej w zabrzańskiej części 
Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej. Warto 
podkreślić, że tym razem wylicytowana kwota 
przekroczyła 22 mln zł. 
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Działka o powierzchni 21,02 ha położona przy 
ul. Donnersmacka jest największą nieruchomością na terenach KSSE 
w Zabrzu. Najwyższą ofertę złożyła amerykańska firma Weber 
Stephen Polska, która zaoferowała kwotę 22 145 000 zł. 
  
Nowy podmiot gospodarczy jest 26 inwestorem, który zakupi 
nieruchomość na zabrzańskich terenach KSSE. Będzie to najdroższa 
transakcja w historii naszej strefy. Amerykańska firma deklaruje 
zatrudnienie 255 osób oraz inwestycję o wartości co najmniej 53 
mln dolarów amerykańskich.  
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Warto zauważyć, że po sfinalizowaniu transakcji, zapełnienie strefy 
przekroczy poziom 75% całkowitej powierzchni (dokładnie 
75,67%). 
  
Przypomnijmy, że dotąd już 13 firm uruchomiło swoje zakłady w 
liczącej 157 ha strefie. Przedsiębiorstwa te zainwestowały ok. pół 
miliarda złotych oraz zatrudniły ok. 1500 osób. 
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O skuteczności miasta w pozyskiwaniu inwestorów świadczą dane 
sprzedaży działek w strefie dokonane w 2019: 
Zabrze sprzedało 8 działek o łącznej powierzchni około 29 ha, które 
zakupiło 6 inwestorów. 
  
W 2020 roku miasto sprzedało 2 inwestorom już 2 działki  
o łącznej powierzchni 26,18 ha. 
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Miasto przygotowuje się do złożenia wniosku 
o dofinansowanie budowy centrów przesiadkowych. 
Termin składania dokumentów w ramach trwającego 
naboru mija 10 lutego. 
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Wniosek o dofinansowanie projektu pn. „Centrum Przesiadkowe 
w Zabrzu” zostanie złożony w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego województwa śląskiego na lata 2014-2020, osi 
priorytetowej: 
 
-4. Efektywność energetyczna odnawialne źródła energii 
i gospodarka niskoemisyjna 
 
- 4.5. Niskoemisyjny transport miejski oraz efektywne 
oświetlenie, poddziałanie 4.5.1 Niskoemisyjny transport miejski 
oraz efektywne oświetlenie. 
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W celu zrealizowania inwestycji wymagane są 4 decyzje: 
2 decyzje o pozwoleniu na budowę obiektów kubaturowych i 2 
decyzje o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowych. 
 
Pozwolenia na budowę obiektów kubaturowych zostały już 
wydane. Uzyskaliśmy następujące dokumenty administracyjne: 
- Decyzję nr 60/20 o pozwoleniu na budowę dla lokalizacji: Zabrze 
– Rokitnica przy ulicach Krakowskiej i Ofiar Katynia 
-Decyzję nr 61/20 o pozwoleniu na budowę  dla lokalizacji Zabrze 
przy ul. Goethego, pl. Dworcowy i ul. 3 Maja. 
 

Trwa procedowanie dwóch pozostałych wniosków w zakresie 
inwestycji drogowych.  
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KOLEJNY PARTNER DLA KARDIO-MED SILESIA  
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Marszałek Województwa Śląskiego doceniając dotychczasowe 
efekty działania Kardio-Med Silesia podjął współpracę, która 
dotyczyć będzie działań w obszarze rozwoju przy Śląskim Parku 
Technologii Medycznych ekosystemu pomysłodawców i 
startupów medycznych dla województwa śląskiego pod nazwą: 
 
„Śląska Startupowa Dolina Innowacji Medycznych”. 
 
Obejmuje takie sfery jak: medycyna, zdrowie publiczne, zdrowie 
cyfrowe - w tym telemedycyna, e-zdrowie i m-zdrowie - oraz 
biotechnologia. 
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17 stycznia odbyło się uroczyste podpisanie listu 

intencyjnego o nawiązaniu strategicznej współpracy 

Śląskiego Parku Technologii Medycznych Kardio-Med 

Silesia w Zabrzu z województwem śląskim. 
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Kardio-Med Silesia to ośrodek, który powstał dzięki wykorzystaniu 
środków pozyskanych z UE - RPO WSL z Priorytetu I „Badania i 
rozwój technologiczny, innowacje i przedsiębiorczość”, Działanie 
1.3. „Transfer technologii i innowacji. 
 
Ośrodek stworzony przy współpracy władz miasta i dyrektora 
ŚCCHS prof. Mariana Zembali dysponuje nowoczesną 
infrastrukturą badawczą. 
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Celem Parku Technologii Medycznych jest realizacja nowatorskich 
pomysłów i projektów, które docelowo staną się przedmiotem 
wdrożenia klinicznego. 
 
Podpisanie listu to dowód docenienia dotychczasowych dokonań 
w obszarze realizacji projektów badawczo-wdrożeniowych.  
 
Do tej pory Kardio-Med Silesia przy wsparciu Zabrza zrealizował 
lub realizuje projekty za kwotę 52 mln zł, wydając przy tym ponad 
30 publikacji. 
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Zgodnie z założeniami, jeszcze w obecnej perspektywie finansowej 
UE oraz w kolejnej, podjęte zostaną intensywne, wspólne działania 
koncentrujące wokół Kardio-Med Silesia w Zabrzu innowacyjne 
projekty i startupy w obszarze zdrowia dla całej aglomeracji 
śląskiej, tworząc Śląską Startupową Dolinę Innowacji 
Medycznych. Warto podkreślić, że w nowej perspektywie 
finansowej obszar MEDYCYNA stanowi dla województwa 
śląskiego jeden ze strategicznych filarów rozwoju. 
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Rozpoczęła się realizacja II etapu modernizacji ul. Piłsudskiego. 
17 grudnia podpisana została umowa z wykonawcą. 
 
W ramach II etapu projektu wybudowane zostanie rondo u zbiegu 
ulic Piłsudskiego oraz Roosevelta. 
 
W zakres prac wchodzą także działania takie jak przebudowa i 
budowa: 

• oświetlenia, 
• odwodnienia,  
• chodników,  
• ścieżek rowerowych, 
• nowych miejsc postojowych. 
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Wykonawcą inwestycji jest Przedsiębiorstwo Robót Drogowych 
„DROGOPOL-ZW” SP. Z o.o., która z sukcesem zrealizowała 
pierwszy etap projektu. 
  
Plac budowy przekazano w dniu 20 grudnia 2019 roku. Aktualnie 
wykonawca przeprowadza prace w ramach przygotowania terenu 
do realizacji inwestycji. Planowany termin zakończenia robót to 31 
sierpnia 2020 roku. 
 
Wartość przedsięwzięcia wynosi blisko 8 mln. zł. (7 899 727 zł). 
Na realizację inwestycji miasto pozyskało środki z Fundusz Dróg 
Samorządowych. 
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Warto podkreślić, że dofinansowanie wykorzystane zostanie także na 
doświetlenie 6 przejść dla pieszych w ciągu ulicy 3 Maja na wysokości ulic: 

• Lutra, 
• Padlewskiego, 
• Floriana, 
• Bohaterów Warszawskich, 
• Sądowej, 
• Franklina Roosevelta. 

 
Umowa na realizację tego zadania została zawarta w dniu 17 grudnia 2019 
roku. Wykonawcą doświetlenia będzie Zakład Instalacji Elektrycznych 
CAGRO Sp. z o. o.  
 
Planowany termin zakończenia robót to 30 czerwca 2020 roku. 



KLUB SENIOR+  
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W mieście powstał Klub Senior+. Projekt został zrealizowany przy 
wykorzystaniu dotacji pozyskanej z Ministerstwa Rodziny, Pracy i 
Polityki Społecznej  
 
8 stycznia przy ul. Żółkiewskiego 12a został otwarty Klub Senior+.  
 
Obiekt należący do Miejskiej Jednostki Gospodarowania 
Nieruchomościami został wyremontowany za kwotę 187 763 zł, z 
czego 117 tys. zł. stanowiło dofinansowanie pozyskane z 
Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej.  
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Pozostała cześć kosztów w wysokości 70 763,47 zł została 
wyasygnowana z budżetu miasta. 
 
W ramach prac utworzono salę do rehabilitacji, pomieszczenie do 
wspólnych spotkań, aneks kuchenny, węzeł sanitarny, biuro i 
magazyn. W sali rehabilitacyjnej zamontowano drabinki, materace 
i rower stacjonarny. Z oferty placówki korzysta już kilkudziesięciu 
seniorów. 
 
Przypomnijmy, że dla wspierania seniorów kilka lat temu 
utworzyliśmy podobny ośrodek z powodzeniem funkcjonujący w 
dzielnicy Zaborze. 



ZABRZAŃSKA OŚWIATA W OGÓLNOPOLSKIM 
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Magazyn PERSPEKTYWY przeprowadził coroczny ranking szkół 
licealnych i techników. Wśród wyróżnionych szkół nie zabrakło 
zabrzańskich placówek oświatowych. 
  
10 stycznia w Warszawie, odbył się finał 21. Rankingu Liceów i 
Techników Perspektywy, Wśród najlepszych szkół z całej Polski 
znalazły się też placówki z Zabrza. 
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Laur „Złotej Tarczy” przyznany został: Katolickiemu LO im. ks. Jana 
Twardowskiego.  
 
Tytuł „Srebrnej Tarczy” trafił do: III LO z Oddziałami Dwujęzycznymi, 
I LO im. prof. Zbigniewa Religi oraz Publicznemy LO Tow. 
Salezjańskiego im. św. D. Savio.  
 
Znak „Brązowa Tarcza” został przyznany: Ogólnokształcącej Szkole 
Sztuk Pięknych w ZS nr 18, II LO oraz Technikum nr 7 (ZS nr 10 im. J. 
Groszkowskiego). 
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Warto zaznaczyć, że w czołówce wyróżnionych śląskich placówek 
znalazły się takie zabrzańskie szkoły, jak: 
 
- Katolickie LO im. ks. Jana Twardowskiego (14. miejsce) 
- III LO z Oddziałami Dwujęzycznymi (26. miejsce) 
- I LO im. prof. Zbigniewa Religi (53. miejsce) 
- Publiczne LO Tow. Salezjańskiego im. św. D. Savio (54. miejsce) 
- Ogólnokształcąca Szkoła Sztuk Pięknych w ZS nr 18 (78. miejsce) 
- II LO (102. miejsce) 
- VII LO (ZS nr 10 im. J. Groszkowskiego) (117. miejsce) 
- XII LO (ZSS) (125. miejsce) 
- VIII LO (132. miejsce) 
- Liceum Plastyczne (133. miejsce). 
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Głównym kryterium rankingowym w klasyfikacji liceów 
i techników są wyniki matury, zarówno z przedmiotów 
obowiązkowych, jak i dodatkowych. 
 
W połączeniu z kryterium opartym na sukcesach szkół w 
olimpiadach oraz – w przypadku techników – z wynikami 
egzaminów zawodowych, daje to zestaw obiektywnych i 
sprawdzalnych kryteriów oceny. 
 
Kryteria te zostały uwzględnione w rankingu z różnymi wagami, 
adekwatnymi do ich znaczenia w ocenie pracy szkoły. 
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W Szkole Podstawowej Specjalnej nr 41 w Zabrzu oddano do 
użytku kolejną "Zieloną Pracownię". Sala powstała ze środków 
Miasta Zabrze oraz Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach. 
 
Pracownia dydaktyczno-wychowawcza przeznaczona jest do 
prowadzenia zajęć z przyrody oraz zajęć pozalekcyjnych 
rozwijających zainteresowania ekologiczne uczniów.  
 
Przypomnijmy, że w ostatnim czasie uruchomiliśmy 14 zielonych 
pracowni działających w szkołach za kwotę blisko 500 tys zł. 
Pozyskaliśmy na ten cel 398 tys zł dotacji.  
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31 grudnia 2019 roku podpisana została umowa z Jastrzębską 
Spółką Węglową KOKS S.A. dotycząca dwóch nieruchomości 
przy ul. Rataja. 
  
Na ich terenie znajdują się pozostałości po stadionie piłkarskim 
Klubu Sportowego „Koksownik”. 
 
Zgodnie z Miejscowym Planem Zagospodarowania 
Przestrzennego obszar ten przeznaczony jest m.in. na cele 
sportowe i rekreacyjne. 
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Dlatego planujemy utworzyć w tym miejscu 
infrastrukturę sportową dedykowaną młodzieży – 
uczniom III Liceum Ogólnokształcącego oraz 
uczestnikom Akademii Piłkarskiej Górnika Zabrze. 
 



ZIMA W MIEŚCIE 
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Po zakończeniu ferii zimowych podsumowujemy ofertę zajęć 
skierowaną przez szkoły, miejskie instytucje kultury, biblioteki i ośrodki 
sportowe dla dzieci i młodzieży w Zabrzu od 13 do 24 stycznia. 
  
Tradycyjnie do akcji „Zima w mieście” włączyły się zabrzańskie placówki 
oświatowe. Uczniów w trakcie ferii zapraszały na zajęcia następujące 
szkoły: 

• w Biskupicach SP nr 22; 
• w Centrum SP nr 1, SP nr 8, SP nr 14, SP nr 25, SP nr 38; 
• w Guido – ZS nr 3; 
• w Mikulczycach – SP nr 26; 
• na os. Helenka – SP nr 30; 
• na os. Kotarbińskiego – ZSM-S, 
• w Rokitnicy – SP nr 31; 
• w Zaborzu – SP nr 16, SP nr 17, SP nr 18, ZSS oraz OPP nr 4 CET. 
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Na czas ferii zimowych ofertę przygotowała Sztolnia Królowa 
Luiza, gdzie od 13 stycznia do 24 lutego można było wziąć udział 
w projekcie „Tytus, Romek i Atomek w Sztolni Królowa Luiza”. 
  
Jak co roku Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji w Zabrzu 
udostępnił swoje obiekty nieodpłatnie zorganizowanym grupom 
dzieci i młodzieży.  
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Tradycyjnie funkcjonowało też lodowisko, które zlokalizowane 
jest na skwerze przy ul. Powstańców śląskich (w pobliżu 
Targowiska Miejskiego oraz Ratusza). 
 
Swoją ofertę na czas ferii zimowych przygotowały również 
zabrzańskie dzielnicowe ośrodki kultury.  
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W 9 filiach Miejskiej Biblioteki Publicznej w Zabrzu odbyły się 
zajęcia w ramach 24. akcji „Zima w bibliotece”. Placówki 
biblioteczne skoncentrowały się na realizacji kilku podstawowych 
tematów. Wzorem lat ubiegłych propagowana była wśród dzieci 
wiedza nt. Zabrza, jego historii, zabytkowych obiektów oraz 
instytucji kultury. 
  
Miejski Ośrodek Kultury w Zabrzu zaprosił m.in. na teatralne 
warsztaty twórcze Platea (13-17 stycznia, w godz. 8.30-13.30), 
warsztaty muzyczne z kodowaniem (21 stycznia o godz. 10.00) czy 
robotykę dla każdego (22 stycznia o godz. 10.00). 
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Szczegółowe informacje na temat oferty przygotowanej 
dla uczniów spędzających ferie w mieście 
udostępnialiśmy m.in. w specjalnym informatorze 
dostępnym w szkołach oraz na stronie internetowej 
miasta i miejskim profilu FB. 
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Warto zwrócić uwagę na interesujące propozycje 
kulturalne z ostatnich dni jak np.: 
 
 21 lutego odbył się organizowany przez Muzeum 
Miejskie wernisaż wystawy pod nazwą „Błysk 
sportowego flesza”. Prace wybitnych zabrzańskich 
fotoreporterów, podziwiać można w Galerii Café Silesia 
przy ul. 3 Maja do końca lutego.  
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W Kopalni Guido 24 stycznia odbyła się uroczysta Barbórka 
zorganizowana przez Muzeum Górnictwa Węglowego dla 
środowiska górniczego. 
 
W kościele pw. św. Macieja Apostoła zorganizowano koncert 
kolędowy. Muzykę świąteczną oraz najpiękniejsze kolędy 
wykonała Orkiestra Symfoniczna Filharmonii Zabrzańskiej. 
 
Teatr Nowy zaprasza widzów na spektakl "Okno na parlament", 
którego premiera odbyła się 4 stycznia. Inspiracją sztuki stało się 
dzieło Raya Conneya. 
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21 stycznia odbyło się spotkanie z doradcami programu „Rozwój 
lokalny”.  
 
Naszym celem jest pozyskanie atrakcyjnych dofinansowań 
pochodzących ze środków Mechanizmu Finansowego 
Europejskiego Obszaru Gospodarczego i Norweskiego 
Mechanizmu Finansowego na lata 2014-2021. 
 
Przygotowany przez nas projekt pod nazwą "Miasto Przestrzenią 
Rozwoju" został zakwalifikowany do II etapu konkursu w ramach 
tego programu. Zakłada on działania na rzecz rozwoju 
społecznego dedykowane poszczególnym kategoriom odbiorców. 
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W ramach projektu doradcy będą prowadzić szereg prac w 
zakresie wsparcia w przygotowaniu wniosków z diagnozy 
społeczno-gospodarczej miasta i opracowania ścieżki 
rozwoju  instytucjonalnego i lokalnego miasta. 
 
Mieszkańcy będą aktywnie uczestniczyć w procesie poprawy 
funkcjonowania naszego miasta jako miejsca atrakcyjnego do 
życia i pracy. Projekt będzie kompleksowy, komplementarny i 
wielotematyczny. 
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Od 1 stycznia funkcję sekretarza Miasta Zabrze pełni Jarosław 
Suszka. 
 
Wcześniej - naczelnik Biura Obsługi Prawnej i Bezpieczeństwa 
Informacji Urzędu Miejskiego w Zabrzu. 
  
Jarosław Suszka jest absolwentem Wydziału Prawa i Administracji 
Uniwersytetu Śląskiego w Katowicach. Posiada wieloletnie 
doświadczenie związane z praktycznym stosowaniem przepisów 
prawa nabyte w trakcie pracy w kancelariach prawnych oraz 
administracji publicznej. 
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W trosce o optymalizację zarządzania zielenią miejską 
proponujemy nowe rozwiązania, do których zaprosiliśmy 
MOSiR.   
 
Jesteśmy przekonani, że spółka miejska, która już realizuje wiele 
zadań w tym zakresie, z powodzeniem podejmie to zagadnienie, 
a miasto uzyska lepsze efekty.  
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W związku z koniecznością wprowadzenia wynikających z 
ustawy nowych zasad gospodarki odpadami komunalnymi, w 
ostatnim czasie poddaliśmy głębokiej analizie zagadnienia 
związane z tą ustawą. 
 
Na dzisiejszej sesji zaproponujemy uchwałę poświęconą 
gospodarce odpadami.  
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